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Vysoká škola ekonomická v Praze 
Rektor 

Vážený pan  
doc. PhDr. Ján Pavlík  
předseda Akademického senátu Národohospodářské fakulty  
z d e  

V Praze 23. března 2023  
 
Žádost rektora Vysoké školy ekonomické v Praze na svolání mimořádného zasedání 
akademického senátu Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické v Praze 

 
Procesní podmínky pro svolání mimořádného zasedání AS NF VŠE 

Podle ustanovení § 26 odst. 4 zákona č. 111/1998 Sb., o vysokých školách, ve znění pozdějších 
předpisů, je rektor vysoké školy oprávněn požádat o svolání mimořádného zasedání akademického 
senátu fakulty, na tomto zasedání je rektor oprávněn vystoupit. Důvody svolání mimořádného 
zasedání nejsou upraveny, předpokládá se tedy plná diskrece rektora. Podle článku 2 odst. 3 
Jednacího řádu akademického senátu Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické v Praze 
(AS NF VŠE) svolá předseda AS NF mimořádné zasedání na základě žádosti rektora tak, aby se konalo 
nejpozději do 1 měsíce ode dne doručení žádosti o svolání mimořádného zasedání.  

Programem zasedání by měl být bod návrhu AS NF adresovaného rektorovi na odvolání děkana NF 
z funkce. AS NF má dojít k závěru, zda učiní návrh na odvolání děkana NF k rukám rektora a pokud 
bude výsledek kladný (v tajném hlasování je třeba 3/5 všech členů senátu), odešle AS NF rektorovi 
bez zbytečného odkladu návrh na odvolání děkana NF. Usnesení k projednání: 

„Akademický senát Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické v Praze navrhuje rektorovi 
Vysoké školy ekonomické v Praze odvolání pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc., z pozice děkana 
Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické v Praze“. 

Podle článku 6 Jednacího řádu AS NF VŠE musí AS NF písemně informovat děkana o konání 
mimořádného zasedání a projednání návrhu na jeho odvolání, a to bez zbytečného odkladu. 
Podklady pro jednání musí být zveřejněny způsobem umožňujícím dálkový přístup nejméně 7 
kalendářních dní před konáním mimořádného zasedání AS NF. 

Rektor i pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. mají právo na zasedání vystoupit kdykoliv o to požádají, 
nikdo z nich nesmí být ve svém vystoupení přerušován. V případě mimořádného zasedání na žádost 
rektora se předpokládá, že po zahájení mimořádného zasedání a formálním úvodu vystoupí rektor 
se svým přednesem, kterým se na AS NF obrací, předpokládá se neomezený prostor i pro reakci pana 
doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. Dále má AS NF právo klást děkanovi dotazy, a to každý člen AS NF 
maximálně 2 dotazy, délka odpovědi nepřesáhne 2 minuty na dotaz. 
 
Návrh rektora 

„Rektor Vysoké školy ekonomické v Praze žádá o svolání mimořádného zasedání Akademického 
senátu Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické v Praze, za účelem projednání otázky 
veřejného vystupování pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc., děkana Národohospodářské fakulty 
Vysoké školy ekonomické v Praze, a zařazení hlasování o odvolání pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, 
CSc. z funkce děkana Národohospodářské fakulty Vysoké školy ekonomické v Praze.“ 
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Vysoká škola ekonomická v Praze 
Rektor 

Odůvodnění žádosti rektora 

Rektor Vysoké školy ekonomické v Praze, při respektování práva každého člena akademické obce na 
svobodu myšlení, projevu a realizaci základních lidských práv a s veškerým respektem k osobním 
politickým preferencím a postojům pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc., činí po důkladném 
uvážení tento podnět a žádá AS NF, aby v této věci konal a s veškerou odpovědností projednal 
navrhovanou záležitost, a to i s ohledem na negativní odezvu na současnou situaci v médiích a ze 
strany veřejnosti a studentů VŠE. 

V úvodu rektor Vysoké školy ekonomické v Praze poznamenává, že předmětem podnětu není 
ukončení působení pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. na Vysoké škole ekonomické v Praze, ani 
vyjádření k jeho osobním politickým a společenským postojům, ale pouze otázka působení 
reprezentanta vrcholné funkce děkana jedné z fakult Vysoké školy ekonomické v Praze a jeho 
dopady na celou Vysokou školu ekonomickou v Praze. Výhrady k jednání pana doc. Ing. Miroslava 
Ševčíka, CSc. nespočívají v samotném obsahu jeho politických názorů a postojů, u nichž rektor zcela 
respektuje, že jsou jedním ze základních prvků osobních svobod každého jedince, ale v tom, jakým 
způsobem a za jakých okolností jsou panem doc. Ing. Miroslavem Ševčíkem, CSc. příslušná politická 
stanoviska prezentována a zastávána.  

Na základě událostí a vystoupení pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc., ke kterým docházelo od září 
2022, se rektor domnívá, že vystoupení pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. nejsou v souladu 
s etickými a morálními pravidly chování vysokého reprezentanta Vysoké školy ekonomické v Praze a 
čelního představitele NF – tato pravidla a nároky na vedoucí představitele Vysoké školy ekonomické 
v Praze musí být uplatňována v daleko větší míře než u běžných členů akademické obce, neboť právě 
jejich vystupování je vždy, minimálně v očích veřejnosti, vnímáno jako vystupování samotné Vysoké 
školy ekonomické v Praze. V případě jednání děkana jedné z fakult je nezbytné uvést, že jeho 
vystupování a vyjadřování bude podstatnou částí veřejnosti vždy vnímáno jako postoj celé fakulty, 
přičemž s nimi bude spojována pověst vysoké školy se všemi potenciálními negativními dopady na 
její reputaci. Podle názoru rektora došlo mimo jiné k porušení Etického kodexu Vysoké školy 
ekonomické v Praze a k ohrožení a poškození zájmů Vysoké školy ekonomické v Praze, konkrétně ve 
vztahu k povinnostem uvedeným: 

• v části I. bodu 1. Etického kodexu Vysoké školy ekonomické v Praze „Člen/ka akademické obce 
VŠE i zaměstnanec/zaměstnankyně VŠE: Zachovává při své práci a studiu vysoký standard 
dodržování mravních principů a etických zásad.“  

• v části I. bodu 9. Etického kodexu Vysoké školy ekonomické v Praze „Člen/ka akademické obce 
VŠE i zaměstnanec/zaměstnankyně VŠE: Dbá na upevňování vážnosti a dobrého jména VŠE a 
svou činností i chováním se snaží k němu přispívat.“  

Tyto povinnosti byly dále rozvedeny morálně-etickými zásadami vztahujícími se k vedoucím 
pracovníkům VŠE: 

• „v kontaktu s médii a veřejností vystupují vždy korektně, s respektem k názorovým oponentům a 
důsledně dbají, aby svým vystupováním nevyvolávali reakce, které by mohly poškodit dobré 
jméno VŠE a jejích fakult,“  
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• „zdrží se takového jednání, které by mohlo ohrozit důvěru v jejich nestrannost a nebylo v souladu 
se zájmem fakulty nebo VŠE, a předcházejí situacím, ve kterých by byli vystaveni možnému střetu 
svého soukromého zájmu a zastávané funkce,“  

• „nevyvíjí politickou aktivitu, která by ohrožovala politickou nezávislost školy a fakult.“ 

Jednotliví členové Etické komise Vysoké školy ekonomické v Praze, s výjimkou pana JUDr. Jana 
Vondráčka a pana Ing. Tomáše Morice, na základě událostí z podzimu 2022 vyslovili ve veřejném 
prohlášení takový názor, že „již pouhá účast pana děkana na politických demonstracích, kde zaznívají 
nepřijatelné populistické, nenávistné, extrémistické a nacionalistické názory, které nebezpečně 
deformují náš veřejný prostor, je nejen v dnešní době silně nevhodná a poškozující dobré jméno VŠE, 
a dále že není pochyb o tom, že takové jednání je v přímém rozporu se zásadami uvedenými výše“. 

Rovněž se rektor domnívá, že jednání děkana NF není v souladu se závěry zasedání AS NF dne 22. 
září 2022, ze kterých je zřejmé, že v budoucnu by ze strany děkana nemělo docházet k takovým 
jednáním, která by byla v rozporu se shora uvedenými zásadami – viz zápis ze 4. schůze AS NF: 

„Projednání žádosti rektora VŠE v Praze doc. Ing. Petra Dvořáka, Ph.D. ze dne 9. září 2022. AS NF 
VŠE vyslechl vyjádření pana rektora doc. Dvořáka a vysvětlení pana děkana doc. Ševčíka, následně 
proběhla diskuse, jíž se kromě pana děkana a pana rektora zúčastnili též členové AS NF VŠE i 
zástupci akademické obce NF VŠE. V návaznosti na vyjádření pana rektora a pana děkana byla 
diskutována otázka soukromého vystoupení pana děkana v jeho volném čase o víkendu, včetně 
formy. Dále byla diskutována otázka neporušitelnosti základních práv a svobod i svobod 
akademických, jejich „ceny“ ve vztahu k partnerským smlouvám atp. Po proběhlé diskusi 
předseda AS NF VŠE projednání celé záležitosti uzavřel s tím, že z diskuse je zřejmé, že není 
důvod očekávat, že by se takováto specifická situace, vzniklá na principu akce a reakce, měla 
opakovat. Následně bylo projednání předmětného bodu konsensuálně ukončeno.“ 

Ke stručnému popisu jednání děkana NF a skutečností, o které rektor opírá svůj názor, si dovoluje 
předložit tyto informace: 

Na podzim 2022 se pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. zapojil do protivládních demonstrací, v rámci 
kterých veřejně vystupoval a byl pořadateli těchto akcí výslovně uveden jako děkan NF na Vysoké 
škole ekonomické v Praze, součástí vystoupení pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. byly mj. i 
nevhodné výroky napadající některé veřejně činné osoby urážlivým způsobem (tj. v rovině osobních 
invektiv, nikoliv oprávněnou objektivní kritikou podloženou skutečnými daty, což by se od vědecky 
činné osoby dalo očekávat). V konkrétních vyjádřeních užil pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. na 
adresu veřejných představitelů následujících vět: 

Z veřejného projevu pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. při demonstraci v Praze na Václavském 
náměstí dne 3. září 2022: 

„Byl jsem vyzýván, abych byl slušný, ale to, co jsem teď slyšel, musím konstatovat, že Fiala je 
hňup.“ 

„Bohužel se scházíme i v situaci, kterou již nelze nazvat jinak než válečnou, do které nás vtáhli naši 
nezodpovědní trollící politici.“ 
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„Když někdo něco udělá špatně, tak se u nás na Moravě říká, že je navedený, nebo hloupý, nebo 
zaplacený. Nechám na vašem uvážení, zda předseda vlády a další členové vlády jsou hloupí, 
nebo navedení, nebo zaplacení. Nebo je to tak, že téměř u všech členů vlády platí pro všechny 
najednou, že jsou hloupí, navedení a ještě zaplacení?“ 

„Bylo mně až líto profesora Fialy, když seděl na „hanbě“ v evropském parlamentu a musel jako 
malý smrad poslouchat výblitky člena evropského parlamentu Guye Verhofstadta. Bohužel si je 
nechal líbit. Kdyby měl koule, tak by mu dal aspoň slovně po hubě za jeho nehorázné řeči.“ 

Dále se ve svých veřejných projevech pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. dopustil označení veřejných 
činitelů jako „komisařka Joudová“, „blondýna z Kuřimi“, a rovněž se bez podložení jeho sdělení 
faktickými informacemi dopouštěl paušalizovaného odsuzování veřejnoprávních médií České 
televize a Českého rozhlasu za neobjektivní zpravodajství.  

I po vytknutí výhrad ke způsobu reprezentace funkce děkana NF pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. 
pokračoval ve veřejných vystoupeních, která podle názoru rektora poškozují dobré jméno Vysoké 
školy ekonomické v Praze, např. v rozhovoru s Petrem Štěpánkem, nebo v rozhovoru s Petrem 
Hájkem. 

V rozhovoru s Petrem Štěpánkem ze dne 5. ledna 2023, dostupným např. zde: 
https://www.youtube.com/watch?v=0WCTT1M0ICA  

 

V rozhovoru s Petrem Hájkem ze dne 19. ledna 2023, dostupným např. zde: 
https://www.youtube.com/watch?v=ai1B7tFvpEs děkan NF uvedl mj.: 

„Jsou tady dva tábory lidí. Jedni s vymaštěnými hlavami, kteří jsou ochotni poslouchat to, co jim 
říkají mainstreamová média ovládaná stejnou ekonomickou skupinou, jež ovládá většinu aktiv 
světa Vanguard, State Street a Black Rock. A pak tu je skupina lidí, kteří jsou normální, kteří 
používají baťovský selský rozum a chtějí zvolit člověka, který nebude poplatný těmto 
kolaborantským a cizím mocnostem, které jsou sluhové cizích rozvědek a nadnárodních korporací 
a proto tito lidé – i když pan Bašta, vystupoval velmi rozumně, až na některé výjimky, které někteří 
ústavní soudci říkají, že to lze odvolat vládu, někteří říkají že je to složitější a někteří říkají, že to 
vůbec nelze – dali přednost jistotě a hlas dali Babišovi, aby se dostal do druhého kola. Protože měli 
strach z nasazení přinejmenším dvou kandidátů Aspen Institutu a různých cizích mocností, které 
se snažily prosazovat jak Nerudovou, tak generála Pavla.“ 

https://www.youtube.com/watch?v=0WCTT1M0ICA&t=1s
https://www.youtube.com/watch?v=ai1B7tFvpEs
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„proto potom naletí něčemu takovému jako se tady objevila blondýna z Kuřimi a jsou ochotní 
skandovat jako komsomolci hesla, která vůbec neodpovídají jejich schopnostem“ – o některých 
studentech  

„řádově oproti minulosti se snižuje poměr studentů, kteří jsou schopní chápat ty věci 
v souvislostech a kteří jsou ochotni naslouchat tomu výkladu a jsou schopni dávat to dohromady, 
dneska je možná 30 % našich studentů na fakultě, přičemž zhruba tak 10 % studentů to mají jako 
hlavní cíl a hlavní snahu aby se to naučili, protože většinou lidi na vysoké škole už pracují, zvláště 
na těch společenskoekonomických nebo společenskovědních školách, a mnozí nejsou ochotni ani 
naslouchat protože mají už ty mozky vymyté z těch středních škol “ – o některých studentech  

Poškození zájmů Vysoké školy ekonomické v Praze závažným způsobem v obecné rovině spočívá 
podle názoru rektora zejména v tom, že pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc., jako veřejný představitel 
Vysoké školy ekonomické v Praze a vedoucí funkcionář jedné z jejích fakult, svými veřejnými výroky 
dehonestuje veřejné činitele, některé zástupce odborné veřejnosti, studenty VŠE a média, což 
poškozuje dobré jméno Vysoké školy ekonomické v Praze, včetně jejích studentů a vyučujících. 
Vyjádření na adresu studentů považuje rektor za způsobilé poškodit pověst studentů a absolventů 
VŠE na veřejnosti a též následně při jejich profesním vývoji na pracovním trhu. Uvedené vyjádření je 
rovněž způsobilé negativně ovlivnit zájem případných budoucích uchazečů o studium na NF a na 
Vysoké škole ekonomické v Praze obecně. Spojitost aktivit pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. 
s osobami a skupinami šířícími silně kontroverzní společenské a politické názory, které jsou vnímány 
jako extremistické, je přenášena i na vnímání celé NF a tím i Vysoké školy ekonomické v Praze jako 
celku (vizte např. https://cs.wikipedia.org/wiki/Česká_republika_na_1._místě!). Je třeba upozornit, 
že shora uvedené dobré jméno VŠE poškozuje i u části absolventů, studentů a zájemců o studium, 
vyučujících a přenášejících na škole, u jiných VŠ a obecně u akademické obce, partnerů školy atd.  

Rektor Vysoké školy ekonomické v Praze se domnívá, že se shora popsané skutečnosti mohou 
negativně projevit jak snížením zájmu o studium na Národohospodářské fakultě a potažmo na 
Vysoké škole ekonomické v Praze, tak na další neochotě stávajících a potenciálních partnerů Vysoké 
školy ekonomické v Praze na její podpoře (s ohledem na možné negativní důsledky spojování svého 
jména s politickým postojem vyjadřovaným vedoucím představitelem jedné z fakult, resp. zejména 
se způsobem a formou jeho prosazování). 

Rovněž je faktem, že shora popsané jednání není ani v souladu s cíli Vysoké školy ekonomické 
v Praze, vyslovenými např. v Misi VŠE: 

Mezi hodnotové priority VŠE patří otevřenost novým myšlenkám a přístupům. Univerzita usiluje o 
kolegiální partnerství v akademické obci a hájí svobodné vyjadřování myšlenek a idejí. Vysoká škola 
ekonomická v Praze je společensky odpovědnou institucí, jež vede své studenty k etickému chování, 
sociální a environmentální odpovědnosti, a to s ohledem na aktuální výzvy globalizujícího se světa a 
s tím souvisejícími aspekty ekonomicko-společenského života. 

Mise VŠE je založena na těchto hodnotách: 
• dlouhodobé úsilí o dosahování vysoké kvality pedagogické a vědecko-výzkumné činnosti, 
• internacionalizace akademického prostředí jako základní předpoklad konkurenceschopnosti 

studentů i akademických pracovníků, 

https://cs.wikipedia.org/wiki/%C4%8Cesk%C3%A1_republika_na_1._m%C3%ADst%C4%9B!
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• rozvoj akademické pospolitosti na základech respektování akademických svobod a samosprávy, 
• tradiční morální hodnoty svobodné a demokratické společnosti, 
• odpovědnost směrem ke společnosti a jejímu udržitelnému socioekonomickému rozvoji. 

Z událostí z posledních dní a jejich prezentace je zřejmé, že se pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. 
účastnil opět demonstrace konané dne 11. března 2023 v Praze na Václavském náměstí, po které 
byl přítomen incidentu spojenému s fyzickým konfliktem mezi částí demonstrantů a zasahujícími 
příslušníky Policie České republiky – videozáznam např. zde: 
https://www.youtube.com/watch?v=M-7Ay5wEK-Q&t a zde včetně vyjádření pana doc. Ing. 
Miroslava Ševčíka, CSc.: https://www.facebook.com/watch/?v=128905346609252. Vzhledem 
k nahrávkám pořízeným z této události je patrné, že v rozhodné době se pan doc. Ing. Miroslav 
Ševčík, CSc. domáhal rozhovoru s příslušníky antikonfliktního týmu a velitelem zásahu. S ohledem 
na situaci, při níž se shora uvedená část demonstrantů pokusila vniknout do prostor Národního 
muzea v Praze a sejmout z ní vlajku Ukrajiny, která vznikla v bezprostřední místní a časové 
souvislosti, je pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. v mediálním prostoru spojován s tímto incidentem 
a tím bohužel i s osobami podporujícími ruskou agresi vůči Ukrajině (bez ohledu na to, zda je toto 
spojení vnímáno důvodně a oprávněně či nikoli). Z těchto nesporných událostí vyplývá, že se pan 
doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. nevyvaroval své osobní účasti při dalších velmi problematických 
situacích, které významně ovlivňují veřejné mínění týkající se Vysoké školy ekonomické v Praze. 

Ačkoliv rektor plně respektuje právo pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. na svobodné vyjadřování 
a na svobodu účastnit se jakýchkoliv zákonných akcí a demonstrací, není možné z pohledu vnímání 
veřejnosti účinně oddělit soukromé názory příslušné osoby a její postoje při výkonu veřejné funkce, 
resp. vysoké statutární funkce v rámci vzdělávací instituce, kdy veškeré veřejné aktivity pana doc. 
Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. jsou, byť často ne zcela správně, veřejností a médii vnímány jako jednání 
a aktivity děkana Národohospodářské fakulty a přičítány celé Vysoké škole ekonomické v Praze. Na 
tomto vnímání celé situace nemohou bohužel nic změnit ani případná upozornění a ujištění pana 
doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. (či jiné osoby – například organizátora demonstrace, moderátora 
pořadu atp.), že příslušné aktivity a projevy nejsou panem doc. Ing. Miroslavem Ševčíkem, CSc. 
činěny v rámci výkonu jeho akademické funkce, ale „pouze“ jako soukromou osobou. Podle názoru 
rektora je tak veřejné působení pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, CSc. ve veřejném prostoru 
neslučitelné s jeho funkcí děkana vysoké školy. I v případě odvolání pana doc. Ing. Miroslava Ševčíka, 
CSc. z pozice děkana NF Vysoké školy ekonomické v Praze zůstává pan doc. Ing. Miroslav Ševčík, CSc. 
vyučujícím, vedoucím katedry na NF a plnohodnotným členem akademické obce, jehož (zejména 
politická) práva je třeba i v rámci akademické svobody hájit. 

 
Petr Dvořák 
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